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سفری که بعد از ۱۶ سال انجام شد
بازتاب سفر رئیس جمهوری ایران 

به سریلانکا
ایرنا: آیت االله ابراهیم رئیســی پنجم اردیبهشت ماه به دعوت رسمی رانیل 
ویکرمســینگه رئیس جمهور سریلانکا به این کشور سفر کرد. این سفر اولین 
ســفر یک رئیس جمهور از ایران به کلمبو پس از ۱۶ ســال است. در این سفر پروژه 
چندمنظوره سد و نیروگاه «اومااویا» سریلانکا که مراحل طراحی و ساخت آن توسط 
شــرکت های ایرانی انجام شده اســت، به عنوان یکی از بزرگ ترین پروژه های حوزه 
صادرات خدمات فنی-مهندســی کشور در زمینه های سدسازی، انتقال آب و تولید 
برق با حضور رؤسای جمهور دو کشور افتتاح شد و به بهره برداری رسید. رسانه های 
مختلف آسیایی و جهانی با اشاره به وضعیت سیاسی و اقتصادی دو کشور به بازتاب 
این ســفر پرداختند. شبکه خبری هند و آسیا که یک رسانه تحلیلی هندی است در 
گزارشی نوشت: در بحبوحه تنش در خاورمیانه، ابراهیم رئیسی رئیس جمهور ایران 
پس از سفر سه روزه خود به پاکستان وارد سریلانکا شد. این رسانه با اشاره به اهمیت 
این ســفر اضافه کرد: نیهال تالدووا، ســخنگوی پلیس و معاون بازرس کل کلمبو 
گفــت: نیروهای امنیتی بیشــتری از ارتش، نیروی دریایی، نیــروی هوایی و نیروی 
نخبگان و نیروی ویژه پلیس برای تأمین امنیت بیشــتر برای مقامات بازدیدکننده از 
ســریلانکا مستقر شده اند. شــبکه خبری هند و آسیا نوشــت: روابط تاریخی میان 
ســریلانکا و ایران به قرن ها قبل برمی گردد و تعاملات بین دو ملت بیشــتر در تنگه 
هرمز متمرکز بوده اســت. روابط رســمی دیپلماتیک به طور رسمی در سال ۱۹۶۲ 
برقرار شد و ایران در سال ۱۹۷۵ سفارت خود را در کلمبو تأسیس کرد، در حالی که 
ســریلانکا در ژانویه ۱۹۹۰ سفارت خود را در تهران تأســیس کرد. ایران کمک های 
توسعه ای را با وام هایی با تمرکز بر تقویت زیرساخت ها، آبیاری و بخش های برق به 
ســریلانکا ارائه کرده اســت. ســریلانکا تاکنون بیــش از ۱۹ میلیــون دلار به ایران 
بازپرداخت کرده و مبلغ ناخالص قابل پرداخت باقی مانده در حدود ۳۵ میلیون دلار 
است. هر دو کشور اعضای فعال ســازمان های بین المللی و منطقه ای مختلف از 
 (NAM) جنبش غیرمتعهدها ،(ACD) جمله مجمع گفت وگوی همکاری آسیایی
و انجمن کشــورهای حاشیه اقیانوس هند (IORA) هستند. این رسانه اضافه کرد: 
سریلانکا برای تسهیل روابط گردشگری که بســیار مورد نیاز ایران است، پروازهای 
ماهان ایر بین دو کشــور را تأیید کرده اســت. ایران در سال ۲۰۲۲ رتبه ۲۷ را در میان 
کشورهایی که بیشترین ورود گردشگر بین المللی در سریلانکا را داشتند، کسب کرد. 
تا ژوئن ۲۰۲۳، ســریلانکا پذیرای حدود شــش هزار گردشگر ایرانی بود. خبرگزاری 
فرانسه نیز در گزارشی با اشاره به پایان سفر رئیس جمهوری ایران به پاکستان نوشت: 
رئیسی صبح چهارشنبه وارد فرودگاهی در جنوب سریلانکا شد تا پروژه ۵۱۴ میلیون 
دلاری آبیاری و برقابی اومااویا (Uma Oya) را افتتاح کند. به گفته دولت سریلانکا، 
این پروژه قرار بود در مارس ۲۰۱۴ (اسفند ۱۳۹۳) راه اندازی شود، اما تحریم ها علیه 
جمهوری اسلامی باعث شد این پروژه با یک دهه تأخیر به بهره برداری برسد. این سد 
دومخزنی، برای آبیاری چهارهزار و ۵۰۰ هکتار زمین جدید برنامه ریزی شده است، در 
حالــی که ژنراتورهای ســدهای آبی ظرفیت ۱۲۰ مگاوات تولید بــرق را هم دارند. 
ســریلانکا در حال حاضر ۲۱۵ میلیــون دلار بدهی نفت ایــران را با صادرات چای 
بازپرداخت می کند. تنها پالایشگاه نفت این کشور توسط ایران در سال ۱۹۶۹ ساخته 
شده است. رسانه اکسپرس تریبون پاکستان نوشت: ابراهیم رئیسی، رئیس جمهوری 
ایران روز چهارشنبه در جریان سفر کوتاهی به کشور جزیره ای سریلانکا که اولین سفر 
یک رئیس جمهور ایران در ۱۶ سال گذشته است، گفت: ایران آماده تقویت روابط با 
ســریلانکا و ســایر کشورهای آســیایی است. دو کشــور در این ســفر پنج پیمان یا 
یادداشــت تفاهم را امضا می کنند، این دومین دور مذاکرات در سطح سران از آوریل 
۲۰۰۸ است که توسط محمود احمدی نژاد، رئیس جمهور وقت ایران انجام شد. این 
رسانه پاکستانی نوشت: رئیسی با افتتاح یک پروژه برقابی به ارزش ۵۱۴ میلیون دلار، 
متعهد شــده از پروژه های توسعه ای در جزیره اقیانوس هند با ارائه خدمات فنی و 

مهندسی حمایت کند.

محیط زیست به مثابه تمام دولت
حاصل اشراف نداشتن به موضوع و سکوت در دولت و زینت المجالس 
بودن در جلسات هیئت دولت همین سرزمین ثروتمند تکیده ای است 
کــه در آن زندگی می کنیم که شــرح آن نــه در این مختصر می گنجد 
و نه باعث امیدواری به آینده می شــود. اینک نیــز دولت نباید بگوید 
که دیر شــده است و رئیس سازمان محیط زیســت هم نباید خود را محدود کند. 
مسئولیت آینده سرزمین ایران برعهده اوست. اگر می تواند فریادی در دولت باشد 
و هر سیاســت مخرب محیط زیســت را نقد کند و مانع شــود از اینکه افرادی که 
سیاست های ضد محیط زیســت دارند، بر صندلی بنشینند؛ والا جلوس بر کرسی 
ریاست و شاهد بودن بر تخریب محیط زیست از هر فردی برمی آید و نیاز به مدرک 
دکترا و مهندســی و مشابه نیست. شاید بســیار دیر شده باشد؛ ولی براساس اصل 
«هر وقت ماهی را از آب بگیرند، تازه است» دولت می تواند این بار سازمان محیط 
زیست را از زینت المجالس بودن خارج کند و به رئیس آن فرصت و اختیار برخورد 
با مسائل ضد زیســت محیطی را عملا تفویض کند و رئیس سازمان محیط زیست 
هم بر این باور باشــد که بر وظایف خود با قدرت علمی و جسارت بیانی و پیگیری 
مستمر پافشــاری کند و در دولت خفض جناح نفرماید و به اصطلاح نان به کسی 
قرض ندهد و رئیس جمهور هم از او پشــتیبانی کامل کند و چنین نباشد که در هر 
موضوعــی حقیقت را فدای مصلحت کنند؛ زیــرا بالاترین مصلحت در این زمینه 
حقیقت حفظ ایران و سرزمین چهار فصل و متنوع و زیبای آن است و البته در این 
شرایط این کاری سترگ است و جبران موقعیت های از دست رفته دولت های گذشته 
و تصحیح ندانم کاری ها و سهل انگاری های آنان است. همچنان که نادر قلی افشار 
با تلاش و رنجی ۱۳ ساله وحدت آفرین ایران شد، با چنین کار سترگی نام این دولت 

در تاریخ به عنوان احیاگر سرزمین در حال زوال ایران ماندگار خواهد شد.

وظیفه خطیر نهادهای مردمی حافظ میراث شهرها
 ســازمان میراث باید بودجه هایی را برای این اقدامات پایه از دولت و 
مجلس مطالبه کند. میراث ارزشمند ما ثروتی است که می تواند پایه ای 
برای توســعه اقتصادی بدون نفت در ایران باشد. و ما واقعا برای این 
کار آماده نیستیم و تلاش زیادی نکرده ایم؛ اگرچه بیش از ۲۰ سال است 
کــه مردم ما به اهمیت بافت های قدیمی پی برده اند و متخصصان ما 
توانسته اند با طرح کمپین های مختلف جلوی بسیاری از اقدامات نادرست در همه 
حوزه ها را بگیرند. اگر تاکنون بزرگان میراث مانند مرحوم باقر آیت االله زاده شیرازی 
در رأس این نهادها بوده اند، اکنون نوبت همه علاقه مندان به میراث است که برای 
گشــایش این نهادهای مهم و تخصصی وارد صحنه شوند. این نهادها در جایگاه 
غیردولتــی، حتی به راحتــی می توانند عملکرد دولت ها و شــهرداری ها در حوزه 
محوطه ها و بناها یا موزه ها را نقد کنند. اگر در دهه ۶۰ این نهادها هنوز در کشــور 
جا نیفتاده بود، اکنون دیگر قریب به ۲۰ سالی هست که مستقل شده اند و می توانند 
با سرمایه گذاری و مشارکت با اشخاص حقیقی و حقوقی حوزه میراث و گردشگری 
را هدایت و متحول کنند. در خلال بحث ها سؤال هایی هم مطرح شد: اینکه چرا درِ 
ســاختمان زیبا و تاریخی ایکوموس به روی اعضا و مردم علاقه مند باز نمی شود؟ 
چرا محیطی گرم و پذیرا، مثلا کافه، در فضای باز آن درست نمی کنند تا علاقه مندان 
جوان و تحصیل کرده را جلب و به فعالیت یا استفاده از کتابخانه تشویق کنند؟ این 
نوع خدمات حتی می توانند از ســوی غیر ارائه شوند. چرا ایکوموس روحیه نقاد و 

مطالبه گر ندارد و وقتی بنایی تخریب می شود، اعتراض یا بیانیه صادر نمی کند؟

گاز ایران 
به چین می رسد؟

قرارداد صادرات گاز به پاکســتان با نام 
خــط لوله IP در قالب خط لوله صلح بین 
شــرکت ملی صادرات گاز ایران و شرکت 
ISGS پاکستان در تاریخ ۵ ژوئن ۲۰۰۹ (۱۵ 
خرداد ۸۸) به  مدت ۲۵ سال منعقد شده 
بــود و تاریــخ آغاز تحویــل گاز طبیعی به 
پاکستان ۳۱ دسامبر ۲۰۱۴ و میزان حجم گاز 
طبیعی صادراتی هشت میلیارد مترمکعب 
در ســال تعیین شده بود. با وجودی که در 
۲۱ اســفند ۱۳۹۱ در چابهــار و نقطه صفر 
مرزی کلنگ آغاز و عملیات ســاخت خط 
لوله صادرات گاز ایران به پاکستان بر زمین 
زده شد و ایران طبق قرارداد بیش از هزارو 
صد کیلومتر خط لوله ۵۶ اینچ را از عسلویه 
تا ایرانشهر احداث و عملیاتی کرد؛ اما این 
پروژه در خاک پاکســتان نیمه کاره رها شد 
تا اینکه اسلام آباد امســال پس از ۱۰ سال 
وقفه، خبر آغــاز عملیــات را اعلام کرد و 
اکنون بنا دارد ساخت خط لوله  انتقال گاز 
طبیعــی از ایران را آغاز کند؛ اقدامی که به 
گفته مقامات پاکستان برای تأمین نیازهای 
انرژی این کشور ضروری است؛ به طوری که 
اکنون ســهم واردات گاز بــه ۲۹ درصد از 
کل عرضه گاز طبیعی مایع (شــامل تولید 
و واردات منهــای گازی که صادر یا ذخیره 

می شود) رسیده است.
به گزارش ایلنا در هر حال اکنون کمیته 
انرژی کابینه پاکســتان ساخت ۸۰ کیلومتر 
باقی مانده از خط لولــه ۸۰۰ کیلومتری از 
مرز ایران تا شــهر بندری گوادر پاکستان را 
با اســتفاده از بودجه دولتی تصویب کرده 
است. هدایت االله خادمی، کارشناس انرژی، 
در گفت وگو با ایلنا در ارزیابی اجرائی شدن 
خط لوله صادرات گاز به پاکســتان گفت: 
موضوع قرارداد تهران و اســلام آباد برای 
صادرات گاز مربوط به حدود ۱۵ سال پیش 
است، آن زمان پس از به امضا رسیدن این 
قرارداد ایران خط لوله انتقال گاز از عسلویه 
تا مرز این کشور را اجرا کرد و بنا بود که این 
گاز در نهایت تا هند نیز انتقال پیدا کند؛ اما 
مباحثی به وجود آمد که گفته شد پاکستان 
اعتبــار لازم را ندارد یا تحــت تأثیر تحریم 
آمریکا پروژه را معلق نگه داشــت. از نظر 
حقوقی و قانونی با توجه به بند قراردادی 
take or pay مــا می توانســتیم علیــه این 
کشــور اقامه دعوی کنیم؛ یعنی پاکستان یا 
باید این گاز را دریافــت می کرد یا اینکه در 
صورت دریافت نکردن، به همان میزان پول 

یا خسارت را پرداخت می کرد.
او افزود: ما به وظایف مان عمل کردیم 
و از همــان ابتدا و اکنون آماده ارســال گاز 
به این کشور بوده و هســتیم. اگر پاکستان 
برای تحویل گاز مدنظر زیرســاخت لازم را 
نداشت، ما می توانســتیم با استناد به بند 
یادشده پول و خسارت را دریافت کنیم و اگر 
از همان ابتدا موضــوع را جدی تر پیگیری 
پاکســتان همان زمــان درباره  می کردیم، 
آماده سازی زیرساخت و دریافت گاز اقدام 
می کرد و گاز حتما به سمت هندوستان هم 
می رفت و به این ترتیب پاکستان با توجه به 
عبور خط لوله ســال ها به ایران وابســته 

می شد و امکان تحریم هم وجود نداشت.
این کارشناس حوزه انرژی گفت: پروژه 
دیگری که پاکســتان در دســتور کار دارد، 
این اســت که اکنــون به پیشــنهاد آمریکا 
قرار اســت از ترکمنستان و با عبور از مسیر 
افغانستان به پاکستان تا هند پروژه تاپی را 
اجرا کند و در واقع آمریکا به دنبال مسیری 
بــرای دورزدن و گرفتــن فرصــت از ایران 
است؛ هرچند این پروژه با وجود طالبان در 

شرایط اما و اگر و ابهام قرار دارد.
او با بیــان اینکه اجرای پروژه خط لوله 
ایران-پاکستان به نفع هر دو کشور و امنیت 
منطقه اســت، تأیید کرد: اگر این خط اجرا 
شــود، به کشــورهای دیگر از جمله چین 
هم امکان ارســال گاز را داریم؛ زیرا اکنون 
چین بــه گاز نیاز زیادی دارد؛ زیرا چند هزار 
کیلومتر خط لوله با هزینه کشــور خودش 
از ترکمنستان کشیده تا نیاز خود را برطرف 
کند. ما نیــز با اجرای خط لوله در کشــور 
پاکســتان از همین ابتدا باید به فکر رایزنی 
و مذاکره بــا چین برای ارســال گاز به این 
بازار بزرگ باشیم؛ زیرا زیرساختی که امنیت 
اقتصــادی ایجاد کند و یک کشــور را به ما 

وابسته کند، تحریم ناپذیر است.
این عضــو پیشــین کمیســیون انرژی 
مجلس یادآور شــد: ما بایــد این موضوع 
را نیز در نظر داشــته باشیم که با وجودی 
که با فاصله بســیار کمی با روسیه، دومین 
دارنده ذخایر گازی جهان هســتیم؛ اما به 
لحاظ بازار فاصله زیادی با این کشور داریم. 
روســیه قبل از جنگ با اوکراین ۲۰ درصد 
بازار جهان را در اختیار داشت؛ اما کمتر از 

یک درصد بازار متعلق به ایران است. 

 تأخیر محرز بانک مرکزی
در همین راستا، محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس، روز سه شنبه در جلسه علنی مجلس شورای 
اســلامی در پاسخ به تذکر حاجی دلیگانی درباره گزارش کمیســیون بهداشت و درمان درباره کمبود 
دارو، به صراحــت  اعلام کرد: «تأخیر بانــک مرکزی در تأمین ارز دارو محرز اســت». او گفت  علاوه بر 
جلســات صحن علنی مجلس برای بررسی علل کمبود دارو ، جلســات جداگانه ای با بانک مرکزی و 
وزارت بهداشت و درمان نیز داشته است و بانک مرکزی، سازمان برنامه و بودجه و وزارت بهداشت و 
درمان همه درباره دارو مسئولیت دارند. قالیباف افزود: «بانک مرکزی برای اختصاص ارز دارو در اواخر 
بهار و ابتدای تابستان اشکالاتی داشت که باعث ایجاد مشکلاتی در توزیع دارو شد، منتها در پایان سال 

گذشته توانست به تعهدات خود عمل کند».

 ادعای رشد ۲۶درصدی تخصیص ارز
درحالی که به نظر می رســد مجلس شورای اسلامی، بیشــتر بانک مرکزی را در ماجرای کمبود و 
گرانی دارو مقصر می داند، گزارش بانک مرکزی ادعا می کند با تأمین بیش از ۴٫۳ میلیارد دلار در سال 
۱۴۰۲، تأمین ارز دارو و تجهیزات پزشــکی توســط بانک مرکزی در این سال نسبت به سال گذشته آن 
(۱۴۰۱) رشــدی ۲۶درصدی داشته است. همچنین تأمین ارز کالاهای اساسی و دارو در ۳۴ روز ابتدای 
ســال ۱۴۰۳ از مرز ۶۳۶ میلیون دلار گذشــته است. ناگفته نماند گزارش بانک مرکزی در حالی خبر از 
بهبود اوضاع ارزی حوزه دارو می دهد که در  سال گذشته علاوه بر مجلس، افراد و نهادهای دیگری هم 
از مشــکلات تخصیص ارز توسط بانک مرکزی روایت کرده اند. برای مثال، مدیرعامل انجمن تالاسمی 

ایــران در مصاحبه ای که ۲۹ آذر  در خبرگزاری فارس منتشــر 
شده ، از تعلل چهار ماهه بانک مرکزی در زمینه تخصیص ارز 
مورد نیاز داروهای بیماران تالاســمی خبر داده است؛ تعللی 
که به قول او می تواند تلفات انســانی تالاســمی را در کشور 
شدیدا افزایش دهد. مدیرعامل انجمن تالاسمی ایران در این 
گفت وگو توضیح داده است: «بیش از چهار ماه است که بانک 
مرکزی در زمینــه تخصیص ارز مورد نیــاز داروهای بیماران 
تالاسمی ایران اقدام لازم را  به عمل نیاورده است و با کارهای 
غیرمؤثر، باعث قطع زنجیره دسترسی بیماران تالاسمی ایران 
در چهار ماه گذشته به داروها شده اند. این تأخیر چندماهه در 
زمان تحویل داروها باعث می شود عملا هیچ داروی مشابهی 

برای مصرف در دســترس جامعه تالاســمی ایران قــرار نگیرد و می تواند تلفات انســانی در بیماران 
تالاســمی ایران را به شدت افزایش دهد و موجبات مرگ بیماران و وخامت اوضاع جسمی در عزیزان 
تالاسمی به خصوص در مناطق محروم کشور را فراهم کند». علاوه بر او، محمد پیکانپور، مدیرکل امور 
دارو و مواد تحت کنترل سازمان غذا و دارو  نیز درباره مشکلات تأمین ارز در بانک مرکزی با خبرگزاری 
آنا گفت وگویی داشته است. او گفته: «طبق اعلام سامانه بررسی سازمان غذا و دارو، میزان کمبود های 
دارویی در کشور در آذر ۹۹ قلم گزارش شده است. اما رفع این کمبود ها تنها در حوزه اختیارات سازمان 
غذا و دارو نیســت. مثلا تعداد ۳۱ قلم از این کمبود ها به تأمین ارز EIH بازمی گردد و باید ارز اروپا در 
اختیــار حوزه دارو قرار گیرد که بتوان برخی از ایــن دارو ها را تأمین کرد. بانک مرکزی برای جبران این 
موضوع در حال پافشــاری است و هفته گذشته ۲۰ میلیون دلار جهت این اقلام اختصاص یافت. اما 
با توجه به اینکه تأمین این موارد با کندی هایی مواجه می شــود و درخواست های ما با تأخیر برطرف 
می شود، طبیعتا داروی مربوطه هم دچار کمبود می شود و سازمان غذا و دارو نیز خود دستگاه چاپ 

ارز نیست که بتواند تأمین کننده ارز باشد».

 دارویار، بلای جان و جیب بیمار
با تمام اینها، شــواهد و گزارش های ســال گذشته می گوید تنها مقصر کمبود و گرانی دارو در سال 
گذشــته، بانک  مرکزی نبوده اســت. نمی توان از مشکلات صنعت دارو در سال ۱۴۰۲ گفت و اسمی از 
«دارویار» نبرد. همه  چیز از آنجا شروع شد که دولت در سال ۱۴۰۱ اعلام کرد ارز مواد اولیه را که بر پایه 
چهارهزارو ۲۰۰ تومان بود، به ۲۴هزارو ۵۰۰ می رساند که البته مدتی بعد به ۲۸ هزار و ۵۰۰ رسید. گفته 
می شــد که با این اتفاق، قیمت دارو ها نیز بالاتر می رود و دارو های وارداتی که ارز می گیرند، به شــش 
برابر قیمت می رسند و دارو های تولیدی نیز تقریبا دو و نیم برابر گران تر می شوند. این یعنی ارزش بازار 
تقریبا سه برابر می شود. همین اتفاق هم افتاد  و از آن تاریخ تا پایان سال ۴۰۲ بازار تقریبا سه برابر شد. 
بنابرایــن دولت اعلام کرد که برای حمایت از مردم، مبلغ مابه التفاوتی را که شــرکت ها باید پرداخت 
کننــد، بر عهده می گیرد و به بیمه ها پرداخت می کند. این طرح، دارویار نام گرفت. درواقع دولت برای 
پیشگیری از افزایش هزینه ها، این طرح را استارت زد. با وجود اینکه قرار بود طرح دارویار کمک شایانی 
به سرعت تأمین دارو در کشور داشته باشد، اما عملا برعکس آن اتفاق افتاد؛ چراکه با وجود توافق های 
زیاد برای تحقق الزامات اجرائی طرح دارویار، ســازمان برنامه و بودجه مابه التفاوت نرخ ارز ترجیحی 
(چهارهزارو ۲۰۰ تومانی) با نرخ ســامانه نیما را که برابر مبلغ ٤۲۹،۱۳۸ میلیارد ریال در ســال ۱٤۰۱ و 

مبلغ ۲٤۸،۷۱٥ میلیارد ریال در سال ۱٤۰۲ بود، به بانک مرکزی پرداخت نکرده که باعث افزایش بدهی 
دولت به بانک مرکزی و در پی آن عدم تخصیص منظم ارز و تأمین نقدینگی مورد نیاز صنعت دارو با 
استفاده از تسهیلات سرمایه در گردش شده است. برای نمونه، با استناد به اطلاعات موجود در سامانه 
تجارت در سه ماهه ابتدایی سال ۱٤۰۲، تخصیص و تأمین ارز صرفا به مبلغ حدود ۷۰ میلیون دلار بوده 
که زمینه ساز کمبود های دارویی در ماه های بعدی بوده است. نتیجه این شده که طبق گزارش این هفته 
کمیسیون بهداشت و درمان مجلس، هم اکنون و پس از اجرای این طرح، هزینه تهیه دارو برای بیماران 
بیش از ۱۱۰ درصد افزایش وزنی داشته است. همچنین در حداقل ۱٦ درصد از مجموعه اقلام دارویی 
مشــمول طرح دارویار، پوشش افزایش قیمت ناشی از مابه التفاوت ارزی انجام نشده و در نتیجه این 
افزایش قیمت به جیب بیماران تحمیل شــده است. همچنین بر اساس این گزارش، ۱۵۰ قلم داروی 
پرمصرف با کمبود و محدودیت جدی مواجه بوده که وضعیت کمبود ۶۵ قلم دارو حاد است. با توجه 
به نبود برنامه ریزی دقیق در سازمان غذا و دارو، اکنون مواد اولیه ۵۳ قلم دارو و موجودی نهایی  ۶۸ 

قلم از دارو های ساخته شده به یک ماه نمی رسد.

 دومینوی سرمایه در گردش
 محمــود نجفی عرب، رئیس اتاق بازرگانی تهران، در گفت وگو با «شــرق»، علت تناقض اطلاعات 
مجلس و بانک  مرکزی و گره دارویار را توضیح داده و هشدار می دهد اگر دومینوی سرمایه در گردش 
صنعت متوقف نشود، وضع دارو از این هم بدتر خواهد شد. او می گوید: «مشکلات حوزه دارو، ناشی 
از چند بخش است؛ یعنی داستان فقط در تخصیص ارز خلاصه نمی شود. یکی از بزرگ ترین مشکلات 
حوزه دارو، طرح دارویار اســت و عدد آن در بودجه که از ابتدا 
همه می دانستند کافی نیست؛ چون ارز چهارهزارو ۲۰۰ تومانی 
تبدیل به ۲۸هزارو ۵۰۰ تومانی و حتی بیشتر شد. در واقع ماجرا 
را باید از دو طرف دید؛ از یک ســو بانک مرکزی در سال ۱۴۰۲ 
ســعی کرد برای کنترل حجم نقدینگی و تورم، بانک  ها را به 
دلیل ناترازی هایشــان با محدودیت هایی در تســهیلات دهی 
مواجه کند. از این رو شرکت های دارویی نتوانستند برای سرمایه 
در گردش خود منابعی را که در ســنوات گذشــته از سیستم 
بانکی کشور تأمین می کردند،  در اختیار داشته باشند. از سوی 
دیگر، منابع جدیدی را هم برای سرمایه در گردش شرکت های 
پخش، تولیدی و وارداتی تخصیص نداد. بنابراین شــرکت ها 
حتی در زمانی که به آنان ارز تخصیص داده می شد، نمی توانستند منابع ریالی آن را تأمین کنند. با این 
حساب، ممکن است حرف بانک مرکزی درباره افزایش تخصیص ارز کاملا درست باشد، اما باید این را 
در نظر گرفت که چه مقدار از این تخصیص ها به تأمین انجامیده است؟». او ادامه می دهد: در همین 
وضع، به علت مشــکلات بیمه ها، داروخانه ها هم نتوانستند به موقع با شرکت  ها تسویه حساب کنند. 
حتی بخش های دولتی مثل بیمارســتان های دولتی هم نتوانستند بدهی شان به شرکت ها را بدهند؛ 
چرا که خودشــان هم به علت طرح دارویار درگیر مشــکل منبع جاری شان بودند. در نتیجه، برگشت 
منابع برای شــرکت های دارویی ناممکن شــد و از هر طرف برای تأمین سرمایه در گردش خود تحت 
فشــار قرار گرفتند. نجفی عرب ادامه می دهد: «دکتر عبدی زاده چندی پیش در جلسه ای به صراحت  
اعلام کرد  که دوره بازگشت منابع شان به بالای ۳۶۰ روز رسیده است؛ یعنی دارو را فروخته اند اما حتی 
طی ۳۶۰ روز هم نتوانســته اند منابع شان را از سیســتم به  ویژه از بخش دولتی بازپس  بگیرند. اکنون 
بیشتر بیمارستان های دولتی به شرکت های پخش بدهی های بلندمدت دارند. شرکت های پخش هم 
پولی نداشــتند به تولیدی ها بدهند و چک  هایشان برگشت خورد. این دومینویی شد که از مسیر تأمین 
سرمایه در گردش اتفاق افتاد. با این حساب، هم مجلس درست می گوید و هم بانک مرکزی؛ اما حلقه 
گمشــده این ماجرا از سوی دو طرف این است که عمدتا بحث تأمین سرمایه در گردش، عامل اصلی 
کمبود برخی از داروها بوده است». به باور رئیس اتاق بازرگانی تهران، مشکل اساسی ما در حوزه دارو، 
تجیهزات پزشکی و اساسا کالاهای سلامت این است که از ابتدای چرخه، یعنی در طرح دارویار، کسری 
وجود داشته است. وزارت بهداشت برای طرح درخواست ۱۰۰ تا ۱۲۰ همت داشته، ولی در نهایت  ۷۰ 
تا ۷۷ همت تصویب شــد و در عمل حالا تأمین همین مقدار هم  با مشکل مواجه شده  و وضع فعلی 
را ایجاد کرده اســت. او در نهایت  تأکید می کند که اگر به این مسئله رسیدگی نشود، اوضاع ناجورتر از 
آنچه امروز هست می شــود. پیش از نجفی عرب، محمد عبده زاده، رئیس سندیکای صاحبان صنایع 
دارو های انسانی ایران نیز کسری بودجه طرح دارویار در ۱۴۰۲، واقعی نبودن پیش بینی بودجه سال آتی 
طرح، بدهکاری دانشــگاه ها و بیمارستان های دولتی، معضلات بازپرداخت مابه التفاوت نرخ ارز برای 
بنگاه ها، بی نظمی در پرداخت بیمه ها، دستورالعمل های متعدد بانک مرکزی، عدم تمدید حد اعتباری 
و تسهیلات، مشکلات اساسنامه سازمان غذا و دارو، تغییرات مکرر در شرکت های دولتی و نیمه دولتی 
و تأثیر آنها بر حوزه دارو، تقسیم سود های غیرواقعی و... را مشکلات جدی حوزه دارو خوانده و حتی 
گفتــه بود  برای اینکه بتوانیم نقدینگی را جبران کنیم و دارو دســت بیمار دهیم، مجبور شــده ایم به 

بانک ها التماس کنیم  به ما وام بدهند.

بورس کالا روز نهم اردیبهشت ۱۴۰۳ میزبان کشنده تک محور 
فاو J6-460 می شود و در این نوبت فروش قیمت پایه کشنده فاو 
۴۶۰ معادل چهار میلیارد و ۷۷۸ میلیون تومان اعلام شده است.

شرکت ســیبا موتور با اعلام خبر فروش این کشنده در بورس 
کالا، یادآور شــد این طرح فروش روز نهم اردیبهشــت ۱۴۰۳ در 
بورس کالا برگزار می شــود و پیش پرداخت ســفارش خرید نیز 
معادل ۱۰ درصد خواهد بود. به گزارش بهمن نیوز، در این نوبت 
فروش قیمت پایه کشــنده فاو ۴۶۰ معادل چهار میلیارد و ۷۷۸ 
میلیون تومان اعلام شــده و خریداران ۹ تیرماه ۱۴۰۳ محصول 
خــود را تحویل می گیرند. همچنین این معامله مبتنی بر قوانین 
حاکم بر بورس کالا خواهد بود. کشــنده فــاو J6-460 با موتور 

WUXI با حجم ۱۱۰۵۰CC و گیربکس ZF دســتی و استاندارد 
آلایندگــی یورو۵، عملکرد خوبی را از خود نشــان می دهد. این 
کشــنده همچنین با بهره مندی از سیســتم های به روز نظیر ترمز 
اتوماتیک ضدقفل هوشمند، کنترل الکترونیکی ترمز، ضدلغزش، 
ترمز اضطراری هوشمند، کنترل الکترونیکی پایداری و خشک کن 

هوا، رانندگی مطمئنی را به کاربر خود می دهد.
همچنین در کشــنده FAWJ6-460 از مولتی مدیا، روشنایی 
اتوماتیک، کولر و بخاری درجا، یخچال و کتری مسافرتی، صندلی 
راننده با تعلیق پنوماتیک و دارای گرم کن و سردکن و... استفاده 
شــده است. سیبا موتور یکی از شرکت های تجاری گروه بهمن و 

به عنوان تنها نماینده FAW در ایران شناخته می شود.

تازه ترین فروش بورسی سیبا موتور مشخص شد:
فاو J6-460 در بورس کالا به فروش می رسد

يادداشت

ادامـه  
ازصفحه

اول

ادامـه  
ازصفحه

اول

گزارشی از طرح اصلاح یارانه دارو و مشکلات عرضه در بازار که متقاضیان را با مشکل مواجه کرده است 

شکست دارو یار؟
در هفته های پایانی ســال ۱۴۰۲، کمبود دارو دوباره خبرســاز 
شــد و کار به جایی رسید که بیماران دیگر به  جای هفت سین و 
آجیل شب عید  به دنبال انسولین، وارفارین، داروهای پیوندی 
و... بودند. در واکنش به این مسئله، صدای محمدباقر قالیباف، 
رئیس مجلس بلند شد. این هفته حسینعلی حاجی دلیگانی، از 
اعضای کمیسیون برنامه و بودجه مجلس، در جریان رسیدگی 
به گزارش کمیســیون بهداشــت درباره کمبود و گرانی دارو و 
تجهیزات مصرفی پزشــکی، بــه ماده ۲۳۴ قانــون آیین نامه 

داخلی مجلس اشــاره کرده و گفته که موضوع دارو تاکنون چهار مرتبه در جلســه 
نظارتی مجلس مورد بررســی قرار گرفته، اما هنوز مشکل مردم در حوزه کمبود و 
گرانی دارو حل نشــده است. آخرین جلســه نظارتی در این زمینه در ۱۹ دی ماه 
۱۴۰۲ بوده که رئیس مجلس به وزارت بهداشــت، سازمان برنامه و بودجه و بانک 

مرکزی فرصتی دو ماهه برای اصلاح وضعیت داد. این نماینده 
در ادامه با اشــاره به دو اتفاقی که قرار بــود در حوزه دارو رخ 
دهد، توضیح داده اســت: بنــا بود ۷۰ درصد هزینــه دارو را 
بیمه هــا و ۳۰ درصــد آن را مردم پرداخت کننــد، اما در حال 
حاضر این هزینه بین بیمه و مردم نصف شــده است. از سوی 
دیگر بیش از وزارت بهداشت، سازمان برنامه و بودجه و بانک 
مرکزی مســئول این قضیه بودند؛ به نحوی کــه بانک مرکزی 
باید به موقع منابــع ارزی را تأمین می کرد که این اتفاق صورت 
نگرفت. همچنین به گفته این عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس، هم سازمان 
برنامه و بودجه تاکنون ۷۰ هزار میلیارد تومان طلب داروســازان و داروفروشــان 
را نداده و هم ســازمان تأمین اجتماعی هزینه های دانشگاه های علوم پزشکی را 

پرداخت نکرده است.

مهفام سلیمان بیگی


